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ЗДАРЭННІ

МЕРКАВАННЕ РЭДАКТАРА

COVID-19 

Калі сонца агонь развітальны
нябёсы кране,
калі ноч кроны дрэваў
усмешкай пяшчотнай абвугліць,
сум на крылах савіных
злятае ў душу да мяне,
каб бязважкае сэрца
узяць у самотныя цуглі.

Вецер пацеркі зор
аблатошыць і кіне ў траву,
дзе яны светлякамі надзей
дагараць ціха мусяць.
З павуцінак нябачных
тчэ цуд успамінаў павук,
і ляцяць галасы
з паднябеснай маёй Беларусі.

Ціхім мяккім святлом 
іхні хор сагравае мяне
і пяшчотную музыку
сэрцу пакутнаму дорыць.
І ціхенька ўсміхнуцца
захочаца новай вясне,
што кудысьці нячутна
ідзе па халодных прасторах.

Г.Станкевіч

Сёння шмат гавораць пра экалогію, пра тое, што нельга 
раскладваць вогнішчы, спальваць смецце. У школы рэгулярна 
прыязджаюць МНС-нікі, праводзяць з дзецьмі гутаркі... Але ўсё 
тое — марная праца, калі самі дарослыя навідавоку твораць 
абы што.

20-га сакавіка я тэлефанаваў 
на  наўпроставую лінію, дзе распавёў 
пра варварскае знішчэнне прыроды ў 
прыдарожных зонах каля вёскі Старыя 
Ранчыцы і каля дарогі Мінск — Віцебск.  

Праз тры тыдні мне прыйшоў ліст з 
Бешанковіцкага лясгасу, дзе гаворыцца, 
што “сжигание кустов производится в 

связи с тем, что из-за малых объёмов 
древесины измельчать на щепу (её) 
экономически не выгодно. Бытовые 
отходы после сжигания убраны. 
Директор Н.Серебро.”

Але малюнак на месцах спальвання 
прыдарожных дрэваў и кустоў 
сведчыць якраз аб зваротным: 

кастрышчы дасёння (26.04.2021)
застаюцца непрыбранымі і яскрава 
паказваюць варварскія адносіны да 
прыроды. Наўкол кастрышчаў буяюць 
першацветы, стаяць абпаленыя дрэвы, 
навокал ляжаць галавешкі.

Выходзіць, што нашыя чыноўнікі 
займаюцца праблемамі экалогіі дый 
эканомікі пераважна на паперы. 

Мне здаецца, яны проста займаюць 
дзяржаўныя пасады, атрымоўваюць 
з бюджэту грошы, а самі спрыяюць 
безгаспадарчасці і знішчэнню прыроды.

Г.Станкевіч

ЗНІШЧЭННЕ ПРЫРОДЫ

У ноч з 29-га на 30-га сакавіка на водаправодных сетках 
у Бешанковічах адбылася аварыя. У Бешанковіцкую ЦРБ было 
шпіталізавана пяцёра малалетніх дзяцей.

Позна ўвечары 30-га сакавіка 2021 года 
«Наша Ніва» дазваніліся да  кіраўніцы 
Бешанковіцкага райвыканкама Галіны 
Унуковіч. Як аказалася, яна ўжо тыдзень 
ляжыць з пнеўманіяй у бальніцы і кіруе 
працэсам з бальнічнага ложка.

— Паведамляюць аб крытычным 
пагаршэнні якасці вады ў горадзе. Ці 
ёсць чым супакоіць людзей? 

Галіна Унуковіч: Натуральна, 
трэба супакоіць нашых людзей і 
ўсё грамадства, калі ўжо ўся краіна 
перапалохалася. Людзям, якія 
знаходзяцца ў пацярпелым мікрараёне 
«Моладзевы», уся інфармацыя 
даведзена. 

Так, адбылася аварыя, такія сітуацыі 
непрадказальныя, на жаль. Першыя 
скаргі ад людзей дайшлі з затрымкай, 
але, тым не менш, я лічу, што ўсе захады 
мы прынялі своечасова, як толькі 
атрымалі сігнал. 

— Што зроблена? 
Галіна Унуковіч: У нашым пасёлку 

гарадскога тыпу дзве станцыі 
абезжалезвання, адна на вуліцы 
Паўднёвай, яна даўно працуе, і другая, 
новая, — на вуліцы Моладзевай, якая 
запушчана літаральна ў 2020-м годзе. 

У гэтым раёне жывуць людзі ў дамах, а 
таксама ёсць садок і школа. Хаця школа 
на канікулах, у ёй працуе дзённы лагер. 

Адпаведна, як толькі стала вядома 
аб праблеме, мы арганізавалі падвоз 
пітной вады і ва ўстановы адукацыі, і 
для жыхароў раёна. 

Праблемная частка вадаправоду 
адключана, раён пераключаны на 
«чысты» вадаправод. Пакуль трубы 
прамываюцца, людзям рэкамендавана 
не карыстацца вадой. Мы думаем, што 
раніцай ужо будзе вада добрай якасці 
з улікам прамыўкі труб. Пакуль што 
жыхарам рэкамендавана карыстацца 
падвезенай вадой. 

Што датычыць самой сітуацыі, 
то праводзіцца расследаванне, 
аператыўна арганізаваны пробы вады 

— патагеннай флоры, якая выклікае 
дызентэрыю і сальманэлёз, не 
выяўлена. 

Працягваюцца даследаванні на 
наяўнасць вірусаў і іншай патагеннай 
мікрафлоры, падключаная абласная 
санстанцыя. 

У крамы таксама завезена бутлевая 
вада, нагодаў думаць, што сітуацыя 
працягнецца доўга, няма.

Мы будзем праводзіць 
расследаванне і даведаемся, што 
канкрэтна здарылася. Інфармацыя аб 
выніках будзе размешчаная на сайце 
райвыканкама.

— Але ці ёсць ужо разуменне, што 
менавіта адбылося? 

Галіна Унуковіч: Усе версіі 
ўдакладняюцца, я пакуль не буду 
вылучаць асноўную, бо ляжу ў бальніцы 
і не валодаю сітуацыяй секунда ў 
секунду. Патрэбная работа праводзіцца 
пад кіраўніцтвам майго намесніка па 
жыллёва-камунальнай гаспадарцы, 
задзейнічаныя спецыялісты 
кваліфікаваныя і дакапаюцца да 
прычын, каб не дапусціць паўтарэння. 

Арцём Гарбацэвіч

У БЕШАНКОВІЧАХ ЛЮДЗІ 
ПАТРУЦІЛІСЯ ВАДОЙ З-ПАД КРАНА

— В пробах воды, которую взяли 
в микрорайоне, где произошла 
авария, не обнаружили патогенов, 
вызывающих сальмонеллез или 
дизентерию. Сейчас проводится 
расширенное эпидрасследование: 
воду изучают на наличие вирусов и 
другой микрофлоры. Его результат 
станет известен в ближайшее время, — 
сообщают бешенковичские власти.

Санслужба рекомендует жителям 
горпоселка не использовать 
водопроводную воду для питья.

— К домам будет организован 
подвоз питьевой воды, — обещает 
райисполком.

Жители поселка жаловались, что 
после употребления воды из крана 

у людей поднималась температура, 
начиналась диарея, тошнота.

30 марта, по сообщению районной 
газеты «Зара», были госпитализированы 
5 детей. Все они находятся в 
удовлетворительном состоянии, их 
здоровью и жизни ничего не угрожает, 
а решение о госпитализации приняли 
ввиду их малолетнего возраста.

По данным на 31 марта, в 
бешенковичской больнице 
находятся 6 детей. Их состояние 
удовлетворительное, информирует 
райисполком.

Массового отравления 
водопроводной водой в Бешенковичах 
нет, заявила БелаПАН главный врач 
Бешенковичской центральной 

районной больницы Светлана 
Рощина: «Это слухи. Мы работаем в 
штатном режиме, в плановом порядке. 
У нас всегда находятся дети на 
госпитализации и по разным причинам. 
Дети из-за ухудшения качества воды 
есть, но, повторюсь, все в штатном 
режиме».

Районные власти говорят, что авария 
на водопроводных сетях произошла с 29 
марта на 30 марта. Но в местной группе 
люди пишут, что вода «была не очень» 
еще в воскресенье. Многие жалуются, 
что после ее употребления слегли 
целыми семьями: началась рвота, 
диарея, подскочила температура.

Читатели TUT.BY из Бешенковичей 
также сообщают, что неприятный запах 
у воды появился еще в воскресенье, 28 
марта.

— Вечером 28 марта из крана 
потекла вода с запахом канализации. 
В понедельник мы звонили на 
115, в областной центр гигиены и 
эпидемиологии, районную санстанцию. 
Но в течение суток проблему никто не 

устранил, а неприятный запах лишь 
усилился. У моего 6-летнего ребенка 
появились температура и рвота, в садик 
он не пошел. Но в скорую я не звонила, 
так как сама медик и знаю, как ему 
помочь. Сама я себя тоже чувствовала 
плохо: пила кофе, сваренный на воде из 
крана. Слышала, что в нашу больницу с 
ночи 29 марта стали обращаться люди 
с признаками отравления, — написала 
нам жительница улицы Молодежной в 
Бешенковичах.

Марина, жительница улицы Урицкого, 
рассказала, что по состоянию на 
вторую половину дня 31 марта аварию 
не устранили:

— Воду в домах перекрыли 30 
марта. Такая же ситуация и сегодня. 
У воды был запах фекалий — прямо 
до рвоты. В округе в магазинах 
раскупили всю питьевую воду. Люди 
обрывали телефоны коммунальников 
и водоканала. Но те в ответ лишь 
кивали друг на друга. У моего старшего 
сына, подростка, появились рвота 

В Бешенковичах, где в микрорайоне Молодежная произошла 
авария в водопроводных сетях, проводится эпидемиоло-
гическое расследование, сообщает местный райисполком. В 
больнице находятся шестеро детей, их состояние удовлетво-
рительное. Жителей поселка просят не пользоваться водой из 
крана. Питьевую воду горожанам будут подвозить, обещают 
районные власти.

ЧТО ПРОИСХОДИЛО В БЕШЕНКОВИЧАХ ПОСЛЕ АВАРИИ

У 12 з іх - пацверджаны дыягназ CO-
VID-19. Пацыентаў, якія знаходзяцца ў 
цяжкім стане – 9.

Пацыентаў, падлучаных да апаратаў 
ШВЛ, няма.

А.Тутэйшы

Як паведамляе сайт бешанко-
віцкага РВК, на 23-га красавіка 
2021 года эпідэміялагічная 
сітуацыя ў Бешанковіцкім раёне 
складаецца наступным чы-
нам: 17 чалавек з дыягназам 
«пнеўманія» працягваюць ля-
чэнне ва ўмовах стацыянара.

ДЗЕВЯЦЬ 
ПАЦЫЕНТАЎ У 

ЦЯЖКІМ СТАНЕ
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• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб 
гэтым. Калі не жадаеце 
атрымліваць газету, то 

патэлефануйце. 
• Калі прачыталі  “Кры-

вінку”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kam-
n i ka t . o r g / k r y v i n ka . h t m l 
каталагу “Пэрыёдыка” для 
далейшага выкарыстання 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

РЭХА ПРАТЭСТАЎ

(пачатак на стар. №1)

МЕДЫЦЫНА

 

САМАЎПРАЎСТВА

и температура. Спасали его 
дома, сегодня ему уже лучше. 
Но стало плохо младшему, он 
дома. В яслях в садике, куда он 
ходит, сегодня никого из детей 
нет.

30 марта, по словам Марины, 
в их дворе была цистерна с 
питьевой водой.

— Но сегодня утром ее не 
было, хоть по графику должна 
была быть. Жду вот сейчас — 
может, приедет вечером.

Женщина говорит, что 
проблемы с водой в их 
микрорайоне возникали и 
раньше:

— Вода никогда не была 
кристально чистой, иногда у 
нее появлялся и запах. Люди к 
этому уже привыкли. Поэтому, 
когда случилась эта авария, 
некоторые, наверное, особо 
не обратили внимания и 
пользовались ею.

По информации местных 
властей на 1 апреля, в 
бешенковичской больнице 
находились 17 человек с 
симптомами отравления. А 
по слухам, которые гуляют по 
поселку, палаты переполнены. 
Как все на самом деле, 
неизвестно: местные власти, 

медики и коммунальники 
комментировать ситуацию 
TUT.BY отказались.

Воду в домах перекрыли к 
обеду 30 марта, но 1 апреля она 
появилась. Людям сообщили, 
что два раза в день специалисты 
берут пробы воды, она 
соответствует требованиям 
по микробиологическим 
показателям.

1 апреля журналисты TUT.
BY убедились, что вода 
на вид была без цвета и 
запаха. Но жителей поселка 
предупредили, что стоит 
«ограничить использование 
сырой водопроводной 
воды для питья до полной 
стабилизации ситуации». Люди 
ее использовали в основном 
для бытовых нужд.

Питьевую воду жителям 
поселка привозят в цистерне. 
На подъездах висят 
объявления с графиком 
привоза воды. Бутилированная 
вода — теперь самый ходовой 
товар в бешенковичских 
магазинах.

С 31 марта в городском 
поселке работает группа 
экспертов из Минска под 
руководством заместителя 
министра здравоохранения 

— главного государственного 
санитарного врача Беларуси 
Александра Тарасенко.

2 апреля Минздрав 
сообщил: предварительные 
лабораторные исследования 
проб воды, взятой в поселке, 
не исключают, что заболевания 
вызваны норовирусом.

То есть, предполагают 
чиновники и медики, у 
людей, употреблявших 
водопроводную воду, может 
быть острая кишечная 
инфекция, возбудителем 
которой является норовирус 
— один из известных 
разновидностей кишечных 
вирусов. Он очень заразен 
и может передаваться 
несколькими путями: 
контактно-бытовым (через 
немытые руки, предметы 
обихода, посуду и т.д.), пищевым 
(через немытые фрукты, 
овощи или продукты питания, 
инфицированные больным 
во время приготовления им 
пищи), водным (если выпить 
какое-то количество жидкости, 
содержащей вирус), воздушно-
капельным (в результате 
вдыхания воздуха, который 
содержит частицы вируса).

TUT.BY

ЗДАРЭННІ

Прышчэпкі праводзяць 
расейскай вакцынай 
«Спадарожнік V». Для 
фарміравання ўстойлівага 
імунітэту ад COVID-19 
неабходна зрабіць дзве 
ін’екцыі з розніцай у 21 дзень. 
Але прывіўка ідзе вельмі 
марудна. На дадзены момант 
першую прывіўку атрымалі 
297 жыхароў раёна. Другі 
кампанент уведзены 110 
пацыентам.

У ліку атрымаўшых вакцыну 
118 медыкаў, 25 настаўнікаў, 
50 пенсіянераў, 24 пастаяльцы 
аддзялення кругласутачнага 
знаходжання (АКЗ) для 
пажылых грамадзян і інвалідаў 
і 10 яго работнікаў, а таксама 15 
сацыяльных работнікаў ТЦСАН. 

Папярэдні запіс на 
вакцынацыю праводзіцца 
ў прышчэпачным кабінеце 
медустановы. Вакцынацыю 

праводзяць толькі пры ўмове 
адсутнасці супрацьпаказанняў, 
у ліку якіх — цяжарнасць, 
узрост маладзей 18 гадоў, а 
таксама наяўнасць сімптомаў 
ВРВІ. Пасля ўвядзення 
кампанента вакцыны вам 
прызначаць дату наступнага 
візіту. 

59 чалавек выказалі жаданне 
прышчапіцца прэпаратам 
кітайскай вытворчасці SARS-
CoV-2 Vaccine (Vero Cell), Inacti-
vated. 

Як тлумачаць спецыялісты 
УАЗ «Бешанковіцкая ЦРБ», 
імунітэт цалкам фармуецца 
праз тры тыдні пасля другой 
дозы вакцыны (42-ы дзень 
пасля першай ін'екцыі). 

Паводле падпісаных 
кантрактаў, расейскай і 
кітайскай вакцыны мы 
атрымаем усяго для ста 
трыццаці тысяч асобаў. 

Гэтага недастаткова для 
масавай вакцынацыі. Пры 
гэтым улады адмовіліся 
ад бясплатных паставак 
вакцынаў, вырабленых 
заходнімі кампаніямі. Іх 
Сусветная арганізацыя здароўя 
размяркоўвае праз механізм 
«Ковакс». Напрыклад, ва 
Украіну ўжо накіравалі больш 
за мільён вакцынаў. Усяго ж 
маюць паставіць 16 мільёнаў 
дозаў! Беларусь магла б 
атрымаць больш за тры з 
паловаю мільёны дозаў. Чаму ж 
адмовіліся?

Усім грамадзянам 
трэба па-ранейшаму 
строга прытрымлівацца 
правілаў сацыяльнага 
дыстанцыяваньня, масачных 
рэжыму ў памяшканні і 
грамадскім транспарце, 
месцах вялікай колькасці 
людзей, старанна мыць рукі і 
абмяжоўваць дотык да твару. 

Беражыце сябе і будзьце 
здаровымі!

А.Тутэйшы

У Бешанковіцкім раёне распачалася вакцынацыя 
супраць COVID-19. Па стану на 16-га красавіка 2021 
года прывіта каля 2% жыхароў раёна.

ВАКЦЫНАЦЫЯ 
СУПРАЦЬ COVID-19

Ці прызнае падсудная віну?
Паводле сьледзтва, Вольга 

Насыр разьмяшчала свае 
допісы, «маючы злачынны 
намер на абразу прэзыдэнта А. 
Г. Лукашэнкі». Вольга Насыр віну 
прызнала, але патлумачыла, што 
загадзя ня мела мэты кагосьці 
абражаць. Паводле падсуднай, 
часам ёй проста не ўдавалася 
стрымаць эмоцыі, і яна вылівала 
іх у чаце «Мінск-97», на які была 
падпісаная.

«Як начытаюся навінаў, 

Першае, што кідаецца ў 
вочы, гэта абсалютна анты-
канстытуцыйны характар гэтага 
рашэньня. Бо ў цяперашняй 
Канстытуцыі дакладна 
прапісана, што ў выпадку, 
калі прэзыдэнт не можа 
выконваць свае абавязкі, то 
ўлада пераходзіць да прэм’ер-
міністра. Усё ясна і зразумела.

Больш за тое, хачу нагадаць, 
што тыя разьдзелы Канстытуцыі, 
якія тычацца органаў 
дзяржаўнага кіраваньня, могуць 
прымацца толькі ўсенародным 
рэфэрэндумам. І ніяк інакш.

Нават у краінах з манархічным 
рэжымам, дзейны манарх 
ня мае права адвольна, 
па ўласнаму разуменьню 
прыймаць рашэньне, хто зойме 
трон пасьля ягонага сыходу. 
Дзейнічае закон аб парадку 
атрыманьня ў спадчыну пасада.

Таму анансаваны дэкрэт з 
такім зьместам — гэта анты-
канстытуцыйная дывэрсія. 
Упершыню з 1996 году 
Лукашэнка так яўна і відавочна 
зьбіраецца парушыць 
Канстытуцыю. Фактычна, 
Лукашэнка прапануе перадаць 
уладу вайскоўцам. Бо ў складзе 
Рады бясьпекі дамінуюць 
кіраўнікі сілавых структур.

Чаго раптам? Чаму Лукашэнка 
не захацеў дачакацца 
прыняцьця новай Канстытуцыі 
(рэфэрэндум заплянаваны 
на пачатак 2022 году), каб 
там прапісаць гэтую норму, а 
ўводзіць перамены ў сыстэму 
дзяржаўнага кіраваньня 
надзвычайнымі мэтадамі?

Гледзячы па ўсім, Лукашэнка 
сапраўды паверыў у тую 
мітычную змову, мяцеж, 
інфармацыю пра які была 
абнародавана тыдзень таму. 
Гэта сьведчыць пра тое, у якім 
псыхалягічным настроі ён 
знаходзіцца, калі нават нейкая 
карыкатура на замах прывяла 
яго ў такі стан. Чалавекам, 
які знаходзіцца ў падобнай 
атмасфэры страху, лёгка 
маніпуляваць. Што і робяць 
спэцслужбы. Атрымоўваецца, 
што КДБ, надзьмуўшы 
інфармацыйны пухір вакол 

гэтага скандалу, насамрэч 
кантралюе сытуацыю ў краіне 
ў большай ступені, чым усе 
астатнія інстытуты дзейнага 
рэжыму. І гэта ў сытуацыі, калі, 
здавалася б, усё супакоілася, 
пратэсты мінімізаваліся, улада 
кантралюе становішча ў краіне, 
асьцерагацца няма чаго. Аднак, 
як цяпер высьвятляецца, сам 
Лукашэнка так не думае. Ён 
кожны дзень жыве ў чаканьні 
замаху на сваю ўладу. Толькі ў 
такім стане можна прыймаць 
падобныя рашэньнію.

Здавалася, б калі не давяраеш 
дзейнаму прэмер-мінстру 
(Раману Галоўчанку), то прызнач 
іншага чалавека, таго, каму 
давяраеш. Але не. Лукашэнка 
спадзяецца на калектыўны 
орган (Раду бясьпекі) больш, 
чым на канкрэтную пэрсону. 
Раней ён неаднаразова 
даводзіў, што нельга даваць 
столькі паўнамоцтваў ягонаму 
наступніку, трэба разьмеркаваць 
функцыі прэзыдэнта паміж 
іншымі галінамі ўлады. Тут 
дзейнічае тая ж лёгіка.

Менавіта ў такіх 
надзвычайных умовах 
становіцца асабліва відавочна, 
што ў краіне функцыянуе 
рэжым пэрсанальнай улады, 
пэрсаналісцкі рэжым. Адказныя 
рашэньні, якія тычацца 
дзяржаўнага ладу, прымаюцца 
адным чалавекам, з гледзішча 
ягоных асабістых інтарэсаў. 
Усе астатнія дзяржаўныя 
інстытуты — пустыя дэкарацыі. 
Ніхто ня можа сказаць 
Лукашэнку, што ён парушае 
Канстытуцыю. Канстытуцыйны 
суд, пракуратура, дзьве 
палаты Нацыянальнага 
сходу наўрад ці як-небудзь 
зрэагуюць на відавочную 
антыканстытуцыйную дывэрсію. 

Гэтым сваім рашэньнем 
Лукашэнка паказвае, што 
палітычны крызіс у краіне не 
пераадолены, хоць дзяржаўныя 
мэдыі ўжо колькі месяцаў 
цьвердзяць, што маўляў мы 
перамаглі. Пераможцы так не 
баяцца.

Валер Карбалевіч
Радыё Свабода

Аляксандр Лукашэнка растлумачыў, які лёсавызна-
чальны дэкрэт ён анансаваў тыдзень таму. Паводле 
яго словаў, гэты дэкрэт будзе прадугледжваць, што 
ў выпадку ягонай сьмерці функцыі прэзыдэнта 
павінна выконваць Рада бясьпекі.

АНАНСАВАНА 
ПАРУШЭННЕ 

КАНСТЫТУЦЫІ

нахлынуць эмоцыі, проста 
нейкі выбух нэгатыву, вось і ня 
стрымлівалася. Цяпер шкадую, 
трэба было лепш адбіраць 
выразы», — патлумачыла свае 
дзеяньні суду Вольга Насыр. 

«Ён жа называе 
людзей прастытуткамі і 
алькаголікамі»

Цяпер Вольга Насыр жыве 
ў Менску, яна пад падпіскай 
аб нявыезьдзе. У перапынку 
паміж паседжаньнямі суду зь ёй 
удалося пагаварыць. Якія навіны 

гэтак даймалі жанчыну, што яна 
пачала камэнтаваць іх у чаце?

«Навіны пра тое, што пачалося 
пасьля выбараў, пра гэты кашмар. 
Яшчэ як ён што скажа. Людзей 
ён можа зьневажаць, называць 
прастытуткамі, алькаголікамі 
і наркаманамі — гэта таксама 
абурала», — расказала Вольга.

У чаце Вольга падпісвалася 
нікам «алькагалічка». «Якраз з 
прычыны ягоных параўнаньняў 
на адрас пратэстоўцаў», — 
патлумачыла Вольга.

Як міліцыянты яе вылічылі, 
Вольга Насыр не ўяўляе. У 
матэрыялах справы, якія агучваў 
судзьдзя Максім Трусевіч, 
ёсьць дакумэнт, паводле якога 
супрацоўнік «аналізаваў допісы 

ў чаце «Мінск-97» і ў выніку 
адабраў тыя зь іх за подпісам 
«алькагалічка», якія яму падаліся 
абразьлівымі. Далей было 
высьветлена, зь якога мабільнага 
тэлефона накіраваныя гэтыя 
допісы ў чат. Як удалося гэта 
зрабіць, не прагучала.

Сьледзтва не знайшло ў 
выказваньнях Вольгі Насыр 
ні пагроз на адрас Лукашэнкі, 
ні заклікаў да гвалту — 
толькі абразы. Прадстаўніца 
пракуратуры лічыць 
магчымым улічыць станоўчую 
характарыстыку падсуднай з 
працы і прасіла для яе 1 год 
«хатняй хіміі». Такі прысуд Вользе 
Насыр абвясцілі 23-га красавіка.

Радыё Свабода

На лаве падсудных у Першамайскім раённым 
судзе Менску апынулася 30-гадовая Вольга 
Насыр зь Бешанковіч. Жанчыну абвінавачваюць 
у публічнай абразе Аляксандра Лукашэнкі праз 
допісы ў тэлеграм-канале «Мінск-97». 

ПРЫСУД —ГОД “ХАТНЯЙ ХІМІІ”
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ЗАМАХФІНАНСЫ

Калі хочаце ўбачыць за дрэвамі лес, варта выйсці 
з лесу. Складана ацаніць сістэму ў цэлым, калі 
знаходзіцца ўнутры сістэмы. Позірк увесь час 
чапляецца за канкрэтыку. Праблема, аднак, 
палягае ў тым, што любая складаная сістэма 
ўтрымлівае мільёны канкрэтных фактаў. Але 
сістэма — гэта не іх механічная сума. Яна ўзнікае 
як вынік бесперапыннага ўзаемадзеяння фактаў 
паміж сабой.

У ЧАКАННІ ДАСКАНАЛАГА ЗАКАНАДАЎСТВА

Паспрабую патлумачыць 
гэта з дапамогай культуролага 
Андрэя Пеліпенкі: «Бактэрыі, 
якія жывуць у страўніку 
нейкай істоты, калі ўявіць іх 
як разумных істот, могуць 
мець сваю „карціну свету“, 
свой гарызонт разумення 
падзей, якія адбываюцца з імі, 
працэсаў. Але гэты гарызонт 
фатальна абмежаваны іх 
функцыямі, і вобраз арганізма 
як цэлага ў іх уяўленні заўсёды 
паўстае скажоным. Пры 
гэтым іх уласная рэфлексія 
з нагоды „сэнсу жыцця“ і да 
таго падобнага будзе даволі 
далёкай ад сапраўднага 
прызначэння функцый, якія 
яны выконваюць...»

За патокамі фактаў, што 
былі згенераваныя падзеямі 
лета 2020 года, не так проста 
ўгледзець працэсы. Акрамя 

дыстанцыі, для гэтага 
патрэбны і час. Таму любыя 
высновы, зробленыя сёння, 
акажуцца ў лепшым выпадку 
павярхоўнымі.

Адзінае, на што можна 
абаперціся, — гэта мінулы 
досвед. Беларускай мадэлі 
пайшоў 27-ы год. Наіўна 
было б чакаць, што яе 
рэакцыя на масавыя пратэсты 
сфарміравалася пад уплывам 
страхаў канкрэтнай асобы 
(асоб) у рэжыме «тут і цяпер». 
Памыляецца і той, хто лічыць, 
што стаў сведкам нараджэння ў 
грамадстве і дзяржаве чагосьці 
прынцыпова новага.

Тых, хто пайшоў у адрыў, не 
дагнаць

У Пасланні—2013 слова 
«мадэрнізацыя» згадвалася 
49 разоў, у Пасланні—2020 
— толькі 2 разы! Прыватны 

выпадак або тэндэнцыя? А 
калі тэндэнцыя, то якая яе 
прырода?

Прыгадаю словы эканаміста 
Якава Міркіна: «Ні адна 
мадэрнізацыя ў Расіі не 
праходзіла без „кантракта“ 
з Захадам. Ад XVII стагоддзя 
да дыктатуры пралетарыяту. 
Сталінская мадэрнізацыя была 
запушчана не толькі рэпрэсіямі, 
але і масавымі пастаўкамі з 
ЗША і Германіі — заводаў, 
тэхналогій, абсталявання. Яе 
ключавая фігура — Альберт 
Кан, выбітны амерыканскі 
прамысловы архітэктар, 
які паставіў на паток больш 
за пяцьсот заводаў у СССР. 
Кантракт Кана з СССР склаў 2 
мільярды долараў (каля $30 
мільярдаў па цяперашніх 
цэнах)».

Да трэцяга падзелу Рэчы 
Паспалітай (1795 г.) тэрыторыя 
цяперашняй Беларусі 
была часткай заходняй 
цывілізацыі. На жаль, змена 
цывілізацыйнай ідэнтычнасці 
— не рэдкасць у гісторыі. 
Тое, што было, — сплыло, і за 
савецкі перыяд цывілізацыйны 
вектар у Беларусі канчаткова 
развярнуўся на 180.

Можна доўга спрачацца 
пра прычыны распаду СССР, 
але тое, што ён не даў рады 
пераходу ад індустрыяльнага 
да постіндустрыяльнага 
этапу развіцця, сумневаў не 
выклікае.

Гісторыя ведае 
мноства прыкладаў, калі 
індустрыялізацыя, з яе масавай 
вытворчасцю на гіганцкіх 
фабрыках, праводзілася пад 
кіраўніцтвам бюракратыі. Але 
постіндустрыяльная эканоміка 
без узмацнення асабістай 
аўтаноміі немагчымая. Тут 
колькі ні ўмацоўвай вертыкаль 
улады, колькі ні давай 
абавязковых да выканання ЦУ, 

тых, якія пайшлі ў адрыў, не 
дагнаць.

У 80-я гады я неаднаразова 
назіраў, як калегі ў СКТБ 
«Інтэграл» капіравалі заходнія 
мікрасхемы (распрацоўвалі 
аналагі). Паўтарыць іх подзвіг 
немагчыма. Мы адсталі 
назаўжды. Субмікронныя 
тэхналогіі не пра нас. Час 
запазычанняў скончыўся.

Сусветную статыстыку 
перапісвае В’етнам. Зразумела, 
з дапамогай найбуйнейшых 
IT-карпарацый. З В’етнамам 
яны супрацоўнічаюць, з 
Расіяй і Беларуссю — не. 
Але будаўнікоў Саюзнай 
дзяржавы гэта не засмучае. 
Нібы ліса з байкі Крылова, яны 
пераконваюць сябе ў тым, 
што ў такім супрацоўніцтве не 
маюць патрэбы.

….
У адказ на запыт простых 

грамадзян
Пошук ворагаў на працягу 

ўсёй гісторыі беларускай 
мадэлі разглядаецца ў якасці 
галоўнай дзяржаўнай працы. 
Абуджэнне грамадства ад 
палітычнай спячкі павысіла 
яе актуальнасць на парадак, 
а заадно да завоблачных 
вышынь вырас і статус 
тых, хто на пошуку ворагаў 
спецыялізуецца.

Эфектыўнасць у XXI 
стагоддзі дасягаецца за кошт 
падзелу працы, таму збіццём 
«пратэстуноў» справа не 
абмяжоўваецца. Да праблемы 
вырашана падысці комплексна, 
пра што і нагадаў адзіны 
палітык 18 сакавіка на «нарадзе 
аб выкананні даручэнняў па 
ўдасканаленні заканадаўчых 
актаў у сферы забеспячэння 
нацбяспекі і аховы грамадскага 
парадку».

Падставай для ўдасканалення 
заканадаўства паслужыў 
«запыт простых грамадзян 

на забеспячэнне грамадскай 
бяспекі, захаванне парадку 
і міру ў краіне». Куды ж 
без яго?! Не па ўласнай жа 
ініцыятыве занепакоіліся на 
вяршыні «вертыкалі» аховай 
канстытуцыйнага ладу?

Сур’ёзна занепакоіліся. У 
артыкуле 25-м Асноўнага закона 
чытаем: «Ніхто не павінен 
падвяргацца катаванням, 
жорсткаму, бесчалавечнаму 
або зневажальнаму для 
яго годнасці абыходжанню 
ці пакаранню, а таксама 
без яго згоды падвяргацца 
медыцынскім або іншым 
доследам».

У якасці каментара прыводжу 
фрагмент з агляду ПЦ «Вясна» за 
2020 год. «На дадзены момант 
ПЦ „Вясна“ задакументавана 
больш за 1000 сведчанняў 
ахвяр катаванняў. Іх аналіз 
дазваляе сцвярджаць, што 
катаванні насілі масавы, 
сістэмны характар і з’яўляліся 
арганізаванай, палітычна 
матываванай карнай акцыяй 
улад па застрашванні 
беларускага грамадства».

****
І ў заключэнне каментар 

да каментара: «Мабілізацыя 
асобасных рэсурсаў пры 
адначасовым узбагачэнні 
іх якасці — праблема 
любой краіны, вымушанай 
ажыццяўляць тэхналагічныя 
мадэрнізацыі ў адказ на знешнія 
выклікі» (Аляксандр Ахіезер, 
гісторык).

На жаль, тэхналагічная 
мадэрнізацыя для беларускай 
мадэлі больш не актуальная. 
Такім чынам, спасылкі на 
25-ы артыкул Канстытуцыі 
выглядаюць сёння 
анахранізмам. Мяркую, гэты 
факт не пройдзе міма чальцоў 
Канстытуцыйнай камісіі.

Сяргей Нікалюк
“Новы Час”

Як паведамляецца, указ 
прыняты ў мэтах прывядзення 
заканадаўства ў адпаведнасць 
з законам ад 30 чэрвеня 2020 
года N 36-3 «Аб змяненні 
законаў па пытаннях валютнага 
рэгулявання і валютнага 
кантролю», які ўступае ў сілу з 9 
ліпеня 2021 года.

З аднаго боку, указ, як 
і сам закон, адмяняе ўсе 
цяпер існуючыя валютныя 
абмежаванні. Але з іншага, 
указ № 154 дае Нацбанку 
паўнамоцтвы сумесна з 
Саўмінам уводзіць валютныя 
абмежаванні «ў выпадку 
пагрозы эканамічнай бяспецы, у 
тым ліку стабільнасці фінансавай 
сістэмы, калі сітуацыя не можа 
быць вырашана іншымі мерамі 
эканамічнай палітыкі». Прычым 
якіх-небудзь абмежаванняў 
на гэтыя самыя абмежаванні 
няма і Нацбанк можа нават 
усталяваць поўную забарону 
на правядзенне валютных і 
валютна-абменных аперацый. 
Адзінае, абмежаванні могуць 

быць устаноўлены тэрмінам да 
1 года.

Нацыянальнае антыкрызіснае 
ўпраўленне (НАУ) ужо 
пракаментавала ўказ Лукашэнкі, 
назваўшы яго падрыхтоўкай 
да канфіскацыі ў насельніцтва 
сродкаў.

«Пра цяперашнюю сітуацыю 
ў эканоміцы мы ўжо пісалі 
не раз — і папярэджвалі 
пра абмежаванні. Сёння 
нам усім важна зразумець: 
акрамя абмежаванняў, ні ў 
Нацбанка, ні ў рэжыму не 
засталося адэкватных метадаў 
рэгулявання эканомікі. А для 
ўтрымання ўлады рэжым пойдзе 
на любыя меры — ад забароны 
на продаж валюты да замарозкі 
і нават экспрапрыяцыі ўкладаў. 
Тут нам варта ўспомніць і 
выкрыццё дэпазітарных ячэек 
у „Белгазпрамбанку“ ў чэрвені 
2020 года, змесціва якіх да гэтага 
часу вярнулі далёка не ўсім», — 
заяўляюць у НАУ.

Л. Антонаў
Паводле ej.by

Лукашэнка падпісаў указ № 154, якім Нацбанку 
даецца права ўводзіць валютныя абмежаванні аж 
да поўнай забароны на ўсе валютныя аперацыі.

УВЯДУЦЬ ВАЛЮТНЫЯ 
АБМЕЖАВАННІ?

Былы сілавік Павел Кулажанка, 
які жыве ў Нью-Ёрку, распавёў 
Tut.by, што ў эфіры было некалькі 
фрагментаў з розных анлайн-
сустрэч.

— Гэта быў адкрыты 
дыскусійны клуб, які збіраўся 
са студзеня месяца. Склад 
удзельнікаў канферэнцый 
таксама змяняўся. Канферэнцыі 
рассылаліся вельмі многім 
людзям. На нашай дыскусійнай 
пляцоўцы абмяркоўвалася ўсё 
тое, што абмяркоўваецца на 
кухнях кожны вечар у любой 
беларускай сям’і: як паскорыць 
сыход Лукашэнкі, — растлумачыў 
Кулажанка.

Ён падкрэслівае, што дыскусіі 
тэарэтыкаў нічога супольнага 
з падрыхтоўкай і планаваннем 
забойстваў і пераваротаў не 
маюць.

— Хоць цяпер праўладныя 
СМІ спрабуюць хоць як-то 
«нацягнуць саву на глобус» і 
апраўдаць выкраданне ў Расіі 
двух грамадзян Беларусі і 
дастаўку іх у Мінск, куды яны ў 
бліжэйшы час не збіраліся, — 
дадаў «змоўшчык».

З нагоды падачы ўрыўкаў 
з анлайн-дыскусій у сюжэце 
дзяржтэлебачання Павел 
Кулажэнка выказаўся вельмі 
лаканічна: «Ні слова праўды».

— Там многія фразы выразаныя 
з кантэксту, каб прадставіць 
інфармацыю ў святле, выгадным 
уладам.

«Усё можна абмеркаваць. 
А вось атрымаць грошы і 
займацца планаваннем — 
зусім іншае»

Яшчэ адзін з «сямёркі», 
навуковец Аляксандр Перапечка, 

які таксама пражывае ў ЗША, 
у каментары Радыё Свабода 
адзначыў, што здзіўлены тым 
фактам, што размовы паміж 
ім і яго калегамі па Zoom сталі 
падставай для гучных заяў аб 
тэрарызме. Паводле яго слоў, 
такія рэгулярныя відэаперамовы 
вядуцца ўжо амаль паўгода. 
Ён таксама дадаў, што ўрыўкі 
некаторых з гэтых дыскусій 
публікуюцца на сайце geostrat-
egy.info.

Перапечка падкрэсліў, што 
падчас анлайн-дыскусій вяліся 
дыскусіі аб усіх магчымых і 
немагчымых варыянтах сцэнара 
пераадолення глыбокага 
палітычнага крызісу ў Беларусі. На 
пытанне, ці абмяркоўвалася тэма 
перавароту ў Беларусі падчас 
такіх анлайн-канферэнцый, 
Аляксандр Перапечка адказаў 
сцвярджальна.

— Дзяржаўны пераварот 
— галоўны спосаб пазбавіцца 
ад крывавай дыктатуры. 
Але паўтараю: усё можна 
абмеркаваць. А вось атрымаць 
грошы і займацца планаваннем 
— зусім іншае — падкрэслівае 
навуковец.

У сюжэце АНТ паказалі сем чалавек, якія нібыта 
планавалі замах на Аляксандра Лукашэнкі і 
членаў яго сям’і, а таксама пераварот. Некаторыя 
з іх пракаментавалі запісы анлайн-канферэнцый, 
прадэманстраваных у эфіры.. В сенсационных 
сообщениях про «вооруженный мятеж» и планы 
убийства Лукашенко много странного. О ряде 
противоречий и нестыковок пишет в своем 
Фейсбуке политолог Валерий Карбалевич.

АБМЕРКАВАННЕ Ў ІНТЭРНЭЦЕ 
ВЫДАЛІ ЗА ПАДРЫХТОЎКУ ЗАМАХУ
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ПРАБЛЕМА МУС

ЛІТВА І БЕЛАРУСЬ

«Справа змоўшчыкаў»
Нагадаем, 17 красавіка Аляксандр 

Лукашэнка заявіў, што палітолаг 
Аляксандр Фядута, кіраўнік партыі БНФ 
Рыгор Кастусёў і Юрый Зянковіч былі 
датычныя да планавання замаху на яго 
і яго сыноў. Ён таксама заявіў, што за 
падрыхтоўкай замаху стаялі спецслужбы і 
кіраўніцтва ЗША.

Кіраўнік КДБ Беларусі Іван Церцель у 
эфіры тэлеканала АНТ паведаміў, што 
Фядута, Зянковіч і Кастусёў знаходзіліся 
ў злачыннай групе, удзельнікі якой 
распрацавалі і пачалі рэалізоўваць 
план «па фізічнай ліквідацыі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь і членаў яго сям’і, 
арганізацыі ўзброенага бунту з мэтай 
захопу ўлады гвалтоўным шляхам». У 
эфіры паказалі фрагменты размовы 
Аляксандра Фядуты і іншых «змоўшчыкаў» 
— Дзмітрыя Шчыгельскага, Ігара Макара, 
Рыгора Кастусёва, Аляксандра Перапечкі 
і Паўла Кулажанкі ў анлайн-канферэнцыі. 
У эфіры таксама заявілі, што «пераварот 
змоўшчыкі намецілі на лета гэтага года, 
чэрвень ці ліпень».

ФСБ Расіі пацвердзіла інфармацыю КДБ 
Беларусі і заявіла, што ўдзельнічала ў 
аперацыі затрымання Фядуты і Зяньковіча 
ў Маскве. Паводле інфармацыі ФСБ, яны 
прыбылі ў горад пасля кансультацый 
у ЗША і Польшчы, каб сустрэцца з 
«апазіцыйна настроенымі генераламі 
Узброеных Сіл Беларусі». Пры гэтым, як 
сцвярджае ФСБ, гвалтоўная змена ўлады ў 
Беларусі планавалася на 9 мая.

Юрась Зянковіч — 43 гады. Быў 
актывістам Партыі БНФ, абіраўся ў 
Ждановіцкі сельскі савет на мясцовых 
выбарах. Дабіўся, каб у пасёлку была вуліца 
Васіля Быкава. У 2007 годзе эміграваў 
у ЗША, атрымаў там грамадзянства. 
Спачатку жыў у Дэнверы (штат Каларада), 
працаваў разносчыкам піцы. Пасля 
перабраўся ў Нью-Ёрк, стаў адвакатам, 
займаўся справамі міграцыі. Хацеў 
вылучацца ад Партыі БНФ кандыдатам 
у прэзідэнты ў 2020 годзе, але прайграў 
Аляксею Янукевічу.

Аляксандр Фядута — 56 гадоў. 
Паліттэхнолаг, літаратуразнавец-пушкініст. 
Быў сакратаром камсамола. У 1994 
увайшоў у каманду Аляксандра Лукашэнкі, 
пасля перамогі на выбарах стаў кіраўніком 

упраўлення грамадска-палітычнай 
інфармацыі Адміністрацыі прэзідэнта. 
Менавіта ён узяў на сябе адказнасць за 
з’яўленне ў газетах «белых плямаў». У 1995 
сышоў з пасады, супрацоўнічаў з многімі 
незалежнымі выданнямі. Аўтар кнігі 
«Лукашэнка. Палітычная біяграфія». У 2010 
годзе стаў адным з кіраўнікоў кампаніі 
«Гавары праўду». У канцы таго ж года 
трапіў у «амерыканку», адсядзеў чатыры 
месяцы.

Аляксандр Перапечка — жыве ў 
Сіэтле (ЗША). Скончыў аспірантуру 
БДУ і дактарантуру Вашынгтонскага 
ўніверсітэта. Доктар філасофіі па 
спецыяльнасці «Эканамічная, сацыяльная 
і палітычная геаграфія». Удзельнік 
міжнародных навукова-аналітычных 
праграм у Беларусі, Расіі, ЗША і Францыі. 
Эксперт па статыстычных мадэлях 
і Усходняй Еўропе. Кансультант па 
геапалітыцы, геастратэгіі і элітам.

Павел Кулажанка — 36 гадоў. Жыве 
ў Нью-Ёрку (ЗША). Служыў ва ўнутраных 
войсках у Полацку і Мінску і АМАПе. 
Сышоў са службы ў 2011 годзе. Скончыў 
юрыдычны факультэт БДУ. У ЗША з’ехаў 
жыць па грын-карце, працуе трэнерам. 
Летам 2020 падтрымаў пратэсты ў Беларусі.

Дзмітрый Шчыгельскі — псіхіятр, які 
ў 2001 годзе завочна паставіў Лукашэнку 
дыягназ. Пасля гэтага пакінуў Беларусь, 
цяпер жыве ў ЗША, займаецца там 
грамадскай дзейнасцю. Ездзіў на вайну ва 
Украіну дабраахвотнікам.

Ігар Макар — 43 гады. Родам з Гродна. 
Былы намеснік камандзіра баявой групы 
антытэрарыстычнага падраздзялення 
МУС Беларусі «Алмаз». Скончыў Акадэмію 
фізічнага выхавання і спорту. Пакінуў 
службу і ўзначаліў ахову былога экс-
кандыдата ў прэзідэнты Аляксандра 
Казуліна, з 2006 года — у эміграцыі. Цяпер 
блізкі да Вольгі Карач.

Рыгор Кастусёў — 64 гады. У савецкія 
часы — дырэктар саўгасах у Магілёўскай 
вобласці, з таго часу асабіста ведае 
Аляксандра Лукашэнкі. У незалежнай 
Беларусі стаў сябрам Партыі БНФ. 
Узначальваў ЖКГ у Шклове. У 2010 годзе 
быў кандыдатам у прэзідэнты ад Партыі 
БНФ, адну ноч пасля выбараў правёў у 
«амерыканцы». На гэты момант старшыня 
Партыі БНФ.

NN.by

ЗАМАХ

В последнее время в травлю втягиваются 
граждане, которые не имеют отношения к 
службе в органах и часто даже не знакомы 
с жертвой.

Таким образом, на передний план 
выходит внешний или социальный 
буллинг — травля представителей 
социальной группы (в данном случае по 
профессиональному признаку) людьми, 
которые к этой группе не принадлежат…

На втором месте — угрозы 
применения физического насилия. 

Психологическое дистанцирование 
тоже является признаком буллинга, 
когда граждане в общественных местах 
ведут себя подчеркнуто неприязненно 
к сотрудникам милиции. Пример 
— отказ обслужить милиционера в 
парикмахерской, на СТО.

Виталий Стуканов выделяет два 
условия возникновения буллинга 
в отношении милиционеров в 
2020 году. Первое — карательный 
образ ведомства и его сотрудников, 
сформированный в общественном и 
профессиональном правосознании. 
В последние десятилетия, отмечает 
автор, наблюдается существенное 

снижение уровня доверия к милиции. 
Сформировался образ сотрудника не 
как защитника граждан, а как карающего 
представителя власти. Автор ссылается 
на свое предыдущее исследование, за 
2019 год, согласно которому более 80% 
опрошенных сотрудников милиции из 
всех регионов идентифицируют свою 
деятельность с наказанием, карой. Это 
приводит к агрессивно-обвинительному 
уклону в работе с гражданами, в том 
числе не нарушающими закон.

Второе условие возникновения 
буллинга — снижение авторитета власти 
и рост социального недовольства. 

— В условиях роста социального 
недовольства 9–12 августа произошли 
столкновения протестующих с 
сотрудниками ОВД, которые применили 
слезоточивый газ, светошумовые 
гранаты, водометы и резиновые пули.  Пик 
социального недовольства действиями 
ОВД с выражением решимости 
бороться и нести жертвы вызвало 
лавинообразное распространение 
информации о беспричинном избиении, 
насилии и пытках протестующих после 
их задержания в РУВД Минска, ЦИП на 

Окрестина. В большинстве случаев ОВД 
и другие органы правопорядка не смогли 
аргументированно опровергнуть активно 
тиражируемую негативную информацию 
о немотивированном насилии со 
стороны милиции, а также обосновать 
необходимость применения жестоких 
мер к протестующим. Неубедительно 
звучали заявления о том, что «разберемся 
потом, когда все закончится», также 
осталось без информационного и 
общественного внимания решение власти 
создать комиссию по расследованию 
фактов неправомерного обращения с 
задержанными. Как следствие, события 
9–12 августа 2020-го обусловили крайнее 
нагнетание социальной напряженности 
и углубление протестных настроений 
в обществе, что обусловило рождение 
массового буллинга сотрудников органов 
внутренних дел.

Задержали пять студентов — сотни 
заявили о готовности бороться

Стуканов обращает внимание, что 
после 12 августа протесты носили 
преимущественно мирный характер.

— В общественном сознании 
сформировался устойчивый стереотип 
о ненасильственном протесте: «мирных 
людях, которые убирают мусор после 
демонстрации», «витрины не бьют», 
«снимают обувь перед тем, как встать 
на скамейку», «дарят цветы силовикам». 
«Лицом» массовых акций социального 

недовольства выступили девушки и 
женщины, которые позиционировались 
как символ мира и новой жизни. На 
этом фоне силовые методы борьбы 
сотрудников ОВД и других органов 
правопорядка с протестующими 
(применения спецсредств, задержания в 
общественных местах, разбитые витрины, 
вытоптанные клумбы цветов и прочее) 
воспринимались крайне отрицательно, 
как неоправданные, необоснованные, 
неадекватные обстановке….

Преподаватель Академии МВД 
приводит примеры. Студенты иняза пели 
песни в фойе, пять человек задержали, 
итог — «открытые выступления с 
решимостью бороться и нести жертвы 
сотен других студентов, их родителей, а 
также преподавателей университета». 6 
сентября тогдашний начальник ГУБОПиК 
разбил стекло двери кафе O’Petit — это 
«спровоцировало акцию сочувствия 
пострадавшему бизнесу, выразившемся в 
очередях в данное кафе».

Кроме того, формированию 
отрицательных стереотипов о 
милиции способствовала анонимность 
деятельности сотрудников, отмечает 
автор исследования. Речь идет о работе 
в гражданской одежде, закрытых лицах, 
передвижении на автомобилях без 
регистрационных знаков…

(сокращено)
tut.by

— Літва — Беларусь 2021. Занавес. 
Для тых, хто ўмее думаць, і для іх 
супрацьлегласцей — напісаў Яраслаў 
Раманчук на сваёй старонцы ў Фэйсбуку. 
— Адзін маленькі, але вельмі гучны 
факт. Дзве суседкі — Беларусь і Літва. 
Былі калісьці ў СССР. Выйшлі з яго па-
рознаму. Пайшлі ў розных кірунках. Ад 
слова «зусім».

Літва ўзяла курс на цывілізаваны 
свет: дэмакратыю, свабоду, капіталізм і 
сяброўства ў Еўрапейскім Саюзе.

Беларусь рукамі Кебіча/Лукашэнкі 
вырашыла аднавіць «былыя гаспадарчыя 
сувязі» і асноўныя інстытуты Савецкага 
Саюза: аўтарытарызм, параліч/імітацыя 
дэмакратыі, ашуканства бюракратыі, 
усёдазволенасць VIP-распарадчыкаў 
чужога, «савок/дзяржплан» і сяброўства 
ў пераважна імітацыйных інтэграцыйных 
праектах з Расіяй (СНД, ЕАЭС, СД).

Беларусь да сярэдзіны 1990-ых была 
значна большай і багацейшай, мела 
выдатныя стартавыя ўмовы для рыўка 
наперад.

Нагадаем тыя стартавыя ўмовы. У 
1995-м Літва: ВУП на душу насельніцтва 
— $1667, або ~ $6 млрд. для ўсёй краіны. 
Беларусь па выніках 1995 года: ВУП 
на душу насельніцтва — $1009, або ~ 
$10,3 млрд. для ўсёй краіны. Пры гэтым 
у Беларусі тады было на 6,6 мільёнаў 
чалавек больш, чым у Літве.

І вось прыйшоў 2021 год. 30 гадоў — 
дастаткова часу, каб ацаніць перавагі 
двух дыяметральна процілеглых 
стратэгій развіцця.

Менавіта ў 2021-м годзе ўпершыню 
ў гісторыі на нашых вачах адбываецца 
ўнікальная гістарычная падзея. Літва, 
краіна з насельніцтвам у ~ 2,7 млн. 

чалавек вырабляе больш валавога 
ўнутранага прадукту (ВУП), чым 
9,4-мільённая Беларусь (розніца ў 
насельніцтве — тыя ж 6,6 млн.). Паводле 
ацэнкі МВФ, ВУП Літвы ў 2021 годзе будзе 
$62 198 млн., а Беларусі — $60 725 млн.

ВУП на душу насельніцтва ў Літвы 
будзе $ 22 245 (39-е месца ў свеце), а ў 
Беларусі — $6487 (87-е месца ў свеце).

І гэта яшчэ не ўсё ў сэнсе параўнання 
двух суседзяў. У 2020-м экспарт тавараў 
Літвы склаў $34 млрд., а Беларусь 
экспартавала тавараў на $28,3 млрд. 
Экспарт тавараў на душу насельніцтва ў 
Літве перавышае беларускі ў 4,1 раза.

У Літве няма нафты, газу, золата, 
вугалю, металаў, алмазаў і вялізнага/
ёмістага ўнутранага рынку. У яе ёсць 
палітычная, грамадзянская і эканамічная 
свабода. Яна зняла бар’еры для доступу 
на рынак ЕС. А гэта пад $20 трыльёнаў у 
год. Вось вынік. Краіна, якая па плошчы 
ў 3,2 разы менш, чым Беларусь, якая мае 
насельніцтва ў 3,5 разы менш, у 2021 
годзе мае больш вялікую эканоміку, 
чым Беларусь. Літва актыўна прыцягвае 
грошы, чалавечы, прадпрымальніцкі і IT-
капітал з Беларусі. Вось такая кароткая 
гісторыя двух суседзяў.

Занавес. Для тых, хто ўмее думаць, для 
тых, хто жадае шчасця сваім дзецям/
унукам, хто імкнецца да росквіту сваёй 
краіны, на заслоне напісана адно. А вось 
для VIP-распарадчыкаў і спажыўцоў 
чужога лічбы па выніках 30-гадовага 
развіцця — гэта сігнал, каб гэтую заслону 
зрабіць жалезнай. Як было ў Савецкім 
Саюзе. Засталося толькі зразумець і 
ўбачыць, каго больш у Беларусі: першых 
або другіх.

novychas.by 

Літва па плошчы ў 3,2 разы меншая за Беларусь, насельніцтва 
ў 3,5 разы менш, а эканоміка большая. Вядомы беларускі 
эканамічны эксперт Яраслаў Раманчук ацаніў 30-гадовы 
суверэнны шлях Беларусі і Літвы. Параўнанне выйшла не на 
нашу карысць.

ПЛОШЧЫ, НАСЕЛЬНІЦТВА 
МЕНШ У РАЗЫ, А 

ЭКАНОМІКА БОЛЬШАЯ

Профессор Виталий Стуканов, сотрудник Академии МВД, 
изучил проблему травли сотрудников органов внутренних 
дел. Условиями возникновения проблемы, по мнению ученого, 
стал карательный образ ведомства и его сотрудников, а также 
снижение авторитета власти и рост социального недовольства.

МИЛИЦИОНЕР ДОЛЖЕН БЫТЬ ЗАЩИТНИКОМ…


